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مهدی محمدی تحلیلگر مسائل سیاسی و بین الملل 
در صفحه ش��خصی خ��ود در توئیتر درب��اره عاقبت 
نظامیان امریکایی در عین الاس��د از زبان برد شرمن نوشت: لابه لای 
خبرهای جهان گرفتار کرون��ا، برخی خبرهای دیگ��ر را نباید نادیده 
گرفت. برد شرمن عضو مجلس نمایندگان امریکا گفته از بین 100 نفر 
پرسنل امریکا در پایگاه عین الاسد که ضربه مغزی شدند، 30 نفر از آنها 

همچنان در بیمارستان بستری هستند.
........................................................................................................................
توئیتظریفدربارهنامهارسالیبهدبیرکلسازمانمللمتحد

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران جمعه شب 
در پیامی توئیتری، توضیحاتی را درباره محتوای نامه خود به »آنتونیو 

گوترش« دبیرکل سازمان ملل متحد ارائه کرد.
ظریف نوشت: »در نامه به آنتونیو گوترش دبیر کل ملل متحد، تأکید 
کردم که این نهاد جهانی و کشورهای عضو، به تحریم های غیرانسانی 
ایالات متحده علیه کش��ورم توجه نکنند و تاکی��د کردم که تحریم ها 
برداشته شود. در حالی که کووید-19 در حال تحمیل خسارات گسترده 
و سنگین به ایران است، باید در نظر داش��ته باشیم که ویروس ها بین 
ما تمایزی قائل نمی شوند. ما انسان ها نیز نباید در مبارزه با ویروس ها 

تبعیض آمیز رفتار کنیم.«
........................................................................................................................
نقشآیتاللهکاشانیدرایجادحوزهعلمیه

انقلابی
کانال تلگرامی مرکز اسناد انقلاب اسلامی به مناسبت 

رحلت آیت الله کاشانی متنی را منتشر کرد.
آیت الله مهدوی کنی در بخشی از خاطراتش می گوید: وقتی به تهران 
می آمدیم در مجامعی که آیت الله کاش��انی در منزل ش��ان تش��کیل 
می داد حضور می یافتیم و از راهنمایی ها و تذکرات سیاس��ی ایش��ان 
بهره می گرفتیم. از گفته های ایشان این را به یاد دارم که فرمودند: من 
نزد علمای تهران رفتم، به منازل و مساجد بس��یاری از علما رفتم که 
بیدارشان کنم و بگویم بالاخره حرکتی بکنید. تا کی نشسته و ساکت 
هس��تید و دیگران بر ما حکومت می کنند؟ این خ��واب غفلت و عدم 
تحرک سبب می شود که وضع ما روز به روز بدتر شود... و اظهار تأسف 
می کردند که من با غالب این آقایان تماس گرفتم ولی هیچ کس ندای 
مرا پاسخ نگفت. اما زمینه های حرکت سیاسی در حوزه تا حد زیادی 
مرهون مرحوم نواب و آیت الله کاشانی بود. این دو بر طلاب تاثیر نهادند 
و طلاب متأثر، بعدها سطح وسیع تری را تحت تأثیر خود قرار دادند. بر 
حسب ظاهر حرکت مرحوم نواب بیش��تر رنگ دینی داشت و حرکت 
تبلیغی ایشان بیشتر در راستای شعائر مذهبی و جنبه های دینی بود 

ولی مرحوم کاشانی جنبه  سیاسی بیشتری داشت.
........................................................................................................................

اینآخوندآشنانیست؟!
حسین مهدیان فعال رسانه ای طی یادداشتی در کانال تلگرامی خود 
نوشت: طلبه آذری دل همه مان را سوزاند. همسرش در حالی که دوقلو 
باردار بود مبتلا به کرونا می ش��ود و از دنیا می رود و او حتی اجازه نداد 
اشکش مقابل بیماران سرازیر شود تا نکند جهاد خدمتش ناتمام بماند. 
روزها در بیمارس��تانی که همسرش بس��تری بود به بیماران کرونایی 
خدمت می کرد و هرازگاهی از گوشه در اتاق، همسرش را نظاره می کرد 

و زیر لب برایش ذکر می گفت و دعا می خواند.
اما این آخوند آذری آشنا نیست؟آشناس��ت. او همان است که ابتدای 
امس��ال در میان آب بود و پیرمرد اهل س��نت س��یل زده را بر دوش 
می کشید. شعر می خواند و ذکر می گفت و گل های تلنبار شده در خانه 
عروس و داماد لر را جمع می کرد.به یاد آوردید؟ آشناست. این آخوند 
همان اس��ت که وقتی دختر خانم در حلقه اراذل گرفتار شده بود تاب 
نیاورد و رگ غیرتش را مقابل تیغ قمه اوباش قرار داد تا ناموس مردم 
امان یابد.در رفتارش دقیق شوید. او همان است که سه ماه خانواده را 
تنها گذاشت و در یکی از روستاهای سرپل زهاب برای اهل حق کارگری 
کرد و خانه ساخت. اشک امروزش نیز آشناست. او همان است که وقتی 
رنج کودک دیالیزی و پدر غمینش را دید اشکش سرازیر شد و بی تعلل 
برای اهدای کلیه اش اقدام کرد و هیچ نخواست. این طلبه از دسته همان 
طلابی است که هرچه از محرم و نامحرم ش��نید و طعنه خورد، حتی 

سربلند نکرد تا از خود دفاع کند.
این طلبه آشناس��ت. طلبه جوان ما آینه بسیاری است؛ این طلبه نماد 
است و نشانه. نماد آنها که دیده ایم و ندیده ایم. دیده ایم و گذر کرده ایم. 
آنها که هم خاک زلزله زده ها را خوردند و هم آب س��یل زده ها را و هم 
غصه رنج کشیده ها را. امروز نیز  انبان علمی شان را پشت در درمانکده ها 

گذاشتند و شاگردی پرستارها می کنند و تیمارداری بیماران.  
 با نس��ل جدیدی از آخوندها مواجهیم. با کس��انی که علم شان برای 
عمل شان اس��ت. طلبه نس��ل جدید قیام کرده علیه مشربی است که 
علم اش برای علم است و حجره و مدرسه. طلبه نسل جدید، طلبه نسل 
قیام است که می آموزد تا رنگی زند و نقشی کش��د. بلند شده است تا 
بلند کند و قیامش را در قیام دیگران بسازد. طلبه نسل جدید منبرش 
بر دوش است و خطبه اش در عملش. این طلبه آشناست؛ این طلبه ها 
آشنا هستند. طلبه نسل جدید، تربیت شده دست انقلاب خمینی اند. 

راز آشنایی شان اینجاست.

تسليت سپاه به مناسبت عروج سردار شعباني
سپاهانقلاباسلاميدرپیاميعروج
سردارناصرش�عبانيازفرماندهان
دفاعمقدسومعاونعملیاتسابق
قرارگاهثاراللهتهرانراتسلیتگفت.
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در پیامي 
عروج سردار ناصر شعباني به علت ابتلا 
به کرونا را تسلیت گفت. سردار شعباني 
از طلای��ه  داران پاس��داري از انقلاب و 
پیشکسوتان دفاع مقدس و خط مقدم 

مقابله با ضدانقلاب و منافقین کوردل در عملیات مرصاد بود. 
در پیام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی آمده است:

عروج س��ردار سپاه اس��لام س��رتیپ دوم پاسدار ناصر ش��عباني از 
طلایه داران پاسداري از انقلاب اسلامي و فرماندهان و پیشکسوتان 
دفاع مقدس و خط مق��دم مقابله با ضدانق��لاب و منافقین کوردل 
موجب اندوه و تأسف کثیر همرزمان وي در این نهاد انقلابي و مردمي 
گردید. تردیدي نیست خدمات و نقش آفریني هاي ارزنده و جهادي 
آن س��ردار ولایي و زمان ش��ناس طي حدود چهار دهه پاس��داري 
مؤمنانه و ش��جاعانه از آرمان ها و ارزش هاي متعالي اس��لام عزیز و 
انقلاب ش��کوهمند اس��لامي ایران و به ویژه عزم و اراده مثال زدني 
در مقابله با گروهک هاي تروریستي و فتنه آفرینان دهه ۶0 و سپس 
حضور در عرصه فعالیت هاي علمي و دانشگاهي در سال هاي اخیر، 
آن سردار گرانقدر را کانون توجه پاسداران جوان و آینده نهاد مقدس 

سپاه قرار خواهد داد. 
س��پاه پاس��داران انقلاب اس��لامي، فقدان آن فقید س��عید را به خانواده 
معظم و وابس��تگان مکرم وي تس��لیت ع��رض نم��وده و از درگاه خداوند 
س��بحان براي آن مرحوم رضوان و رحمت واس��عه الهي و همنش��یني با 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و همرزمان ش��هیدش و براي بازماندگان و 

مصیبت دیدگان گرامي صبر و شکیبایي و سکینه قلبي طلب مي کند. 

محمد اسماعیلی
   تحلیل

هروقتکهبحرانيپیشميآید،اعمازسیل،زلزلهیاهمین
بیماريکرونا،مس�ئولاندولتيمابهگونهايرفتارميکنند
کهانگارنهانگاراتفاقيدرکشورافتادهوهیچگونهسرعتو
آمادگيلازمبرايرس�یدگيبهمشكلپیشآمدهراندارند.
حجت الاسلام مجید ناصري نژاد نماینده مردم شادگان در مجلس 
ش��وراي اس��لامي در گفت وگو با فارس، گفت: متأسفانه دولت 
موضوع بیماري کرونا را جدي نگرفته و به گونه اي رفتار مي کند 
که انگار شرایط کاملًا عادي است. از ابتداي کار رئیس جمهور خود 
باید ریاست ستاد مقابله با بیماري کرونا را در دست مي گرفت، نه 
اینکه وزیر بهداشت را به ریاست این ستاد بگمارد که از اختیارات 

محدودتري برخوردار است. ناصري نژاد اظهار داشت: وزیر بهداشت 
از اختیارات اجرایي محدودي برخوردار است، حال آنکه ریاست 
ستاد مقابله با بیماري کرونا باید از اختیارات گسترده اي برخوردار 
باش��د تا بتواند نس��بت به کنترل ابعاد مختلف این موضوع اقدام 
کند.  عضو فراکسیون روحانیت مجلس خاطرنشان کرد: موضوع 
کرونا تنها بعد درماني آن نیس��ت که وزیر بهداشت ریاست ستاد 
آن را برعهده داشته باشد، بلکه این بیماري و این ویروس امروز بر 
بخش هاي مختلف سایه افکنده و براي رفع مشکلات در بخش هاي 
مختلف باید چاره اندیشي کرد. وي اظهار داشت: متأسفانه هر وقت 
که بحراني پیش مي آ ید، اعم از سیل، زلزله یا همین بیماري کرونا، 

مسئولان دولتي ما به گونه اي رفتار مي کنند که انگار نه انگار اتفاقي 
در کشور افتاده و هیچ گونه سرعت و آمادگي لازم براي رسیدگي 
به مشکل پیش آمده را ندارند. ناصري نژاد خاطرنشان کرد: ما نماز 
جمعه و مساجد و حسینیه ها را براي مقابله با بیماري کرونا تعطیل 
کردیم تا محل تجمع نباشد، اما به دلیل ناهماهنگي هایي که در 
دستگاه ها و بین دستگاه ها وجود دارد، ما مي بینیم که مردم ناچار 
براي انجام کارهایش��ان به س��ازمان ها و مناطق مختلف مراجعه 
مي کنند، به عنوان مثال هنوز امکان اینکه مردم بتوانند بسیاري 
از کارهاي بانکي خود را به صورت الکترونیک انجام دهند، مقدور 
نیس��ت و امروز یکي از مراکز ش��لوغ و محل تجمع مردم شعب 

بانک هاست. عضو فراکسیون روحانیت مجلس افزود: امروز یکي از 
مشکلاتي که وجود دارد این است که مسئولان در حالي مي گویند 
قرنطینه که مردم را دعوت به ماندن به خانه مي کنند که یک سوم 
جامعه ما روزمزد هستند و اگر روز کار نکنند شب چیزي که جلوي 
زن و بچه شان بگذارند، ندارند و طبیعي است که در چنین شرایطي 

امکان حضور در منزل وجود نداشته باشد. 
وي اظهار داشت: دولت باید نسبت به شناس��ایي این افراد اقدام 
و حمایت هاي لازم را از آنها به عمل آورد و تا زماني که کش��ور از 
این وضعیت خارج نشده، براي آنها یک مستمري درنظر بگیرد تا 

بتوانند در خانه بمانند و معاش شان را نیز داشته باشند. 

ریاست ستاد مبارزه با کرونا را رئیس جمهور باید به عهده بگیرد

بعد از جنگ جهاني دوم، ایالات متحده امریکا همراه 
با چهار کشور دیگر متفقین ساختار جدیدي را به 
نام سازمان ملل متحد شکل دادند و نهاد قدرتمندي 
به نام شوراي امنیت س��ازمان ملل را سازماندهي و 
حق وتو را به عنوان اهرمي براي فشار بر دولت هاي 

مستقل اجرایي کردند.
ایالات متح��ده امریکا تنها از س��ال 1993 تا 199۶ 
تعداد ۶1 تحریم یکجانبه را علیه 35 کش��ور جهان 
که 42 درص��د جمعیت جهان را پوش��ش مي دهد، 
اعمال کرده و این روش بارها از سوي این کشور براي 
تغییر رژیم یا دست کم تغییر رفتار کشورهاي مستقل 

استفاده شده است.
ایالات متحده امریکا به عنوان یکي از اعضاي دائمي 
شوراي امنیت با اختیارات موسعي که بر اساس منشور 
سازمان ملل به دست آورده است با ابزار »تحریم« به 
دنبال تغییر رژیم در کشورهاس��ت به طوري که بعد 
از جنگ جهانی دوم امریکایی ه��ا بار ها، تحریم های 
گسترده ای را علیه کشور های مختلف نظیر کوبا، کره 
شمالی، ونزوئلا، عراق، لیبی و بسیاری دیگر از کشور ها 
اعمال کرده اس��ت و آثار بدیهي چنین تحریم هایي 
افزایش مرگ و میر، بیماري ها، گرسنگي و سوء تغذیه 
جمعیت غیرنظامي، فروپاشي زیر ساخت هاي تدارک 

نیازهاي اساسي و تخریب اقتصاد بوده است.
طي روزهاي اخیر بحث حمله بیولوژیکي به ایران به 
عنوان یکي از کشورهاي مورد هدف نظام سلطه مطرح 
شده است و در چنین شرایطي آنچه چنین گمانه اي 
را تقویت مي کند، عدم کاهش تحریم هاي ضدایراني 
به ویژه در حوزه دارویي و پزشکي است، در این میان 
بسیاري از سیاستمداران داخلي و نمایندگان مجلس 
شوراي اسلامي نیز نسبت به این مسئله واکنش نشان 
داده اند و پافشاري نظام سلطه بر استمرار تحریم هاي 
ضدحقوق بشري ایران را شدیدترین نوع دشمني علیه 

مردم یک کشور مي دانند.
اروپاش�ریکجرمامریكادرارسالنكردن

داروبهایراناست
سیدمحمدجواد ابطحی عضو فراکسیون نمایندگان 
ولایی مجلس شورای اسلامی درباره تحریم دارو و 
تجهیزات پزشکی ایران از سوی امریکایی ها اظهار 
داش��ت: امریکا کشوری اس��ت که به دلیل فروش 
واکس��ن وبا و تجارت در این کار ملت��ش را به این 
میکروب مبتلا کرده و س��وابق س��وئی در این باره 
داشته و انتظار دفاع از حقوق بش��ر و انسانیت را از 
او نداریم. امریکایی ها هم��واره با اقدامات خصمانه 
خود س��عی می کنند منافع اقتصادی شرکت های 
بزرگ سرمایه داران صهیونیس��تی را حفظ کنند و 

در این راه اهمیتی برای جان شهروندان امریکایی 
قائل نیستند.

عضو فراکس��یون نمایندگان ولایی مجلس گفت: 
براساس برخی تحلیل ها و پژوهش ها مشخص شده 
است که ویروس کرونا توسط آزمایشگاه های سرّی 
امریکا تهیه و تولید ش��ده و آنها در حقیقت با این 
کار خصمانه ش��ان حمله بیولوژیکی به کشورهای 
مخالفش��ان داش��ته اند ولی عملًا کار از دست شان 
در رفته و این وی��روس به اپیدم��ی جهانی تبدیل 

شده است.
ابطحی گفت: س��ازمان های بین المللی که ش��عار 
س��لامتی برای همه س��ر می دهند و س��ینه خود 
را برای دفاع از حقوق بش��ر چ��اک داده اند چرا در 
قبال ممانعت امریکا از ارسال دارو به ایران سکوت 
کرده اند؟ چ��را کش��ورهای خارجی تحت فش��ار 
امریکایی ها  تجهیزات بهداشتی و دارویی را به ایران 

ارسال نمی کنند؟
وی خاطرنش��ان کرد: همراهی اروپایی ها با امریکا 
در عدم همکاری بهداشتی و دارویی با ایران ادامه 
جنایت ایالات متحده محسوب می شود و باید آن را 

به عنوان شریک جرم نگریست. 
ابطحی با انتقاد از برخی افراد وطن فروش که اهداف 
امریکایی ها را دنبال می کنند، اظهار داشت: برخی 
فارس��ی زبانان که دم از ملیت ایران��ی می زنند چرا 
باید با اهداف اس��تعماری و استکباری امریکایی ها 

همراهی کنند و قطعاً ملت بزرگ ایران این عناصر 
خودفروخته را فراموش نخواهد کرد.

ممانعتامریكاازارسالداروبهایران
درسعبرتبرایمنتظرانلبخندغرباست

ضیاءالله اعزازی ملکی نماینده بناب در مجلس شورای 
اسلامی نیز در گفت وگو با فارس درباره تحریم دارو و 
تجهیزات پزشکی ایران از سوی امریکایی ها گفت: از 
دشمن بیش از این انتظاری نیست زیرا امریکا دشمن 
درجه یک جمهوری اسلامی و شیطان بزرگ محسوب 

می شود.
وی با بیان اینکه ان شاءالله خداوند ریشه شیطان بزرگ 
را بخش��کاند، افزود: دولتم��ردان امریکایی هیچ گاه 
کمکی را به بشریت و انسانیت نکرده اند و هرجا هم که 

حضور دارند به دلیل منفعت طلبی شان است. 
نماینده بناب در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
ممانعت از ارسال دارو به ایران از سوی امریکایی ها و 
تهدید و تطمیع شرکت های دارویی بین المللی برای 
عدم همکاری با جمهوری اس��لامی ناش��ی از خوی 
خصمانه دولت امریکاست. امریکایی ها شعار حقوق 
بش��ری س��ر می دهند اما به تنها چیزی که اهمیت 
نمی دهند بشریت و انسانیت است و حتی اعتقادی هم 

به این موضوع ندارند.
نماینده بن��اب در مجلس ش��ورای اس��لامی اظهار 
داش��ت: دولتمردان امریکا که ش��عار دفاع از حقوق 
بشر سرمی دهند فقط فریب و سراب است و ای کاش 

دولت های وابسته به رژیم ایالات متحده چشمان خود 
را به روی واقعیت باز کرده و حقایق را بینند.

وی افزود: اگر اقدامی از سوی امریکایی ها در منطقه ای 
از دنیا ص��ورت می گیرد قطع��اً منافع��ی را دیده اند 
ک��ه کاری را عملیات��ی کرده اند در غی��ر این صورت 
دفاع از حقوق بشر و ش��عار حمایتی از انسان ها برای 
دولتمردان امریکایی به مثابه ابزاری برای رسیدن به 

هدف محسوب می شود.
وی افزود: اقدام خصمانه امریکایی ه��ا در ممانعت از 
ارس��ال دارو به ایران در شرایطی که کشورمان درگیر 
مبارزه با ویروس کروناس��ت قطعاً عبرت بزرگی برای 
آنهایی است که دلخوش به لبخند غرب هستند که آنها 

فقط بخشی از توطئه های استکبار را دیده اند.
همچنین حجت الاس��لام علیرضا س��لیمی نماینده 
محلات در مجلس اظهار داشت: امریکایی ها از ابتدای 
انقلاب اس��لامی ک��ه تحریم های متع��ددی را علیه 
کشورمان اعمال کرده اند نش��ان داده اند که به هیچ 
وجه موضوعات حقوق بش��ری و انس��انی برای آنها 
مهم نبوده و به دنبال رعایت کردن قواعد بین المللی 
نیس��تند. دولتمردان ایالات متحده به دنبال دیکته 
کردن اقدامات ضد جمهوری اسلامی به دیگر کشورها 
هستند و می کوش��ند اقدامات ضدبشری علیه ملت 
بزرگ ایران را تحمیل کرده و این موضوع را به س��ایر 

کشورها تسری دهند.
نماینده محلات در مجلس تصریح کرد: امریکایی ها 

می کوشند ملت های آزادیخواه و استقلال طلب را در 
دنیا به سمت و سوی تحمیل و تحمیق سوق دهند.

س��لیمی خاطرنشان کرد: با کش��وری درباره مسائل 
انس��انی و حقوق بش��ری می توان صحب��ت کرد که 
اعتقاد به اینگونه مباحث و موضوعات داشته باشد اما 
متأسفانه امریکا اعم از دموکرات و جمهوریخواه به هیچ 
وجه به  اصول انسانی پایبند نیست و تنها کشوری در 

دنیاست که از بمب اتم استفاده کرده است.
نماینده محلات در مجلس تصریح کرد: امریکایی ها 
درباره کمک دارویی به ایران دروغ می گویند، این در 
حالی است که حتی آنها با اعمال فشار بر شرکت های 
داروی��ی اجازه هم��کاری ب��ا جمهوری اس��لامی را 

نمی دهند.
امریكاباممانعتارسالداروبهایراننشان

دادانسانیتبرایشاهمیتیندارد
سیدحس��ین نقوی حسینی س��خنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
نیز گفت: ویروس کرونا تهدیدی جدی برای جامعه 
بشری محسوب ش��ده و مرز، کش��ور، منطقه، قوم و 

مذهب نمی شناسد.
جامعه بشری باید برای مقابله با کرونا دست به دست 
یکدیگر دهند و علیه این ویروس قی��ام کنند. باید با 
همکاری های داخلی، منطقه ای و بین المللی اقدامات 
بهداشتی، دارویی و درمانی علیه ویروس کرونا به کار 

گرفته شود.
نقوی حس��ینی گف��ت: به رغ��م هم��ه تحریم های 
ناجوانمردان��ه و ظالمان��ه امریکایی ها علی��ه ملت و 
کش��ورمان از همه ظرفیت خودمان ب��رای مقابله با 
ویروس کرونا استفاده کرده ایم و همه مردم و دستگاه ها 

در صحنه و میدان حاضر هستند.
وی افزود: امریکایی ها باز هم بین ملت های منطقه و 
دنیا رسوا ش��ده اند چرا که آنها با تحریم های ظالمانه 
بهداشتی و درمانی و دارویی علیه جمهوری اسلامی 
اقدامات ضد بشری و ضد انسانی خود را تمام کردند. 

نقوی حسینی گفت: ممانعت دولتمردان امریکایی در 
تامین تجهیزات بهداشتی و درمانی که برای مقابله با 
ویروس کرونا به کار گرفته می ش��ود بخشی از رفتار 
ناقض حقوق بشری آنها محسوب می شود و جنایت 

جنگی علیه ملت بزرگ ایران است.
وی افزود: کورس امریکایی ها در ممانعت از ارس��ال 
دارو به ایران به صدا درآمده و نشان دادند که بشریت 
و انس��انیت برای آنها از اهمیتی برخوردار نیس��ت و 
اقدامات خصمانه آنها به عرص��ه بین الملل ثابت کرد 
که ملت ها و س��لامت آنه��ا به هیچ وج��ه از اهمیتی 

برخوردار نیست. 

سخنگویکمیسیونامنیتملی:تحریمداروییامریكاجنایتجنگیاست

ذبح انسانيت پای سياست های تحریمی امریکا عليه ایران
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وجودنداشتهبودجهمثلقبلبررسيشود؟
رئیس مجلس مدتي قبل از ش��وراي نگهبان درخواس��ت کرد و 
مشورت خواست که آیا مجلس مي تواند لایحه بودجه را به صورت 
اصل ۸5 قانون اساسي ارسال کند. اصل ۸5 مي گوید که مجلس 
مي تواند اختیار تصویب برخي از مصوبات را به صورت آزمایش��ي 
به کمیس��یون ها محوّل و کمیس��یون، مصوبه را به جاي مجلس 
تصویب کند و به صورت آزمایش��ي براي مدتي که مجلس تعیین 
مي کند ارسال کند. ما این نمونه را هم قبلا داشتیم. مثلاً قانون آیین 
دادرسي یا قانون مجازات را داشتیم که براي مدت یک یا چند سال 
به جاي رسیدگي در صحن مجلس به کمیسیون ارجاع مي شود. 
اینها اصولاً تا الان در قالب قوانین آزمایشي مطرح مي شده است، 

یعني آنچه کمیس��یون هاي تخصصي مجلس بر اساس اصل ۸5 
تصویب مي کنند یک حالت آزمایشي و موقت دارد و براي دائمي 
ش��دن آن باید حتماً مجلس ورود بکند و نظر بدهد. یک مقداري 
این شبهه وجود داشت که برخي از اعضا معتقد بودند اصولاً قانون 
بودجه چون مدت یک ساله دارد خودش یک قانون موقت است، 
بنابراین نمي توانیم آن شکلي را که براي قوانین دائمي هست براي 
این هم در نظر بگیریم، منتها مجلس دو مشکل دیگر هم داشت؛ 
مشکل اول هم این ویروس منحوسي بود که خیلي افراد را گرفتار 
کرده است. وزیر بهداشت طي مکاتباتي شدیداً منع کرده بود که 
مجلس جلسات علني و غیرعلني داشته باشد. علتش این بود که 
نمایندگان در طول مدت انتخابات با افراد زیادي ارتباط و مواجهه 
داش��ته اند و حتي مي توانند ناقل این ویروس باشند، ضمن اینکه 
چون در این دوره انتخابات هم حدود بیش از 50 نفر از نمایندگان 
فعلي براي مجلس یازدهم انتخاب ش��دند من حدسم این بود که 
انگیزه نمایندگان محترم هم کم شده است براي اینکه در این پایان 
سال بخواهند جلساتي را داشته باشند. طي نامه آقاي لاریجاني به 

رهبر انقلاب که اینجا موجود است این هم اعلام شده که حتي اگر 
مجلس از طریق وسایل ارتباطي از راه دور هم بخواهد کاري کند، 
زمانبر است و قبل از سال 99 موضوع به اتمام نمي رسد، البته این 
سؤال همچنان باقي است که خب لایحه بودجه که قبل از انتخابات 
به مجلس رسیده بود و در آن زمان هم فرصت کافي وجود داشت 
که مجلس کارش را بکند، چرا کارش را انجام نداد. خب حالا چون 
درگیر انتخابات بودند ترجیح داده بودند که رسیدگي اش موکول 
بشود به بعد از انتخابات که بعد از انتخابات هم دیگر با این شرایطي 
که ایجاد شد، امکان برگزاري جلسات نبود. بعد از مشورت با ما و 
اینکه شوراي نگهبان هم اعلام کرد مصوبه لایحه بودجه نمي تواند 
از طریق اصل ۸5 قانون اساسي پیگیري شود، رئیس مجلس طي 
مکاتبه اي با رهبري درخواست کرد که این مصوبه در کمیسیون 
تلفیق انجام بگیرد و مصوبه کمیسیون تلفیق- به  عنوان قائم مقام 
مجلس براي رسیدگي به لایحه بودجه- براي شوراي نگهبان ارسال 
شود. نهایتاً اگر ایرادي هم شوراي نگهبان داشته باشد آن ایرادات 

باید دوباره به کمیسیون تلفیق برود. 
این وضعیتي اس��ت که الان داریم و آن تقاضایي که انجام ش��د و 
استیذاني که از س��وي مقام معظم رهبري درخواست شده بود از 
سوي رئیس مجلس، اما اینکه حالا این وضعیت انطباقش با قانون 

اساسي چیست. 
طبیعتاً ما هم اصل 5۷ را داریم. اصل 5۷ ضمن تأکید بر اس��تقلال 
قواي سه گانه اعلام کرده است که این قواي سه گانه زیر نظر ولي امر 
به کارشان ادامه مي دهند و کارهاي خودشان را انجام مي دهند. در 
موارد متعددي در قانون اساسي این اختیار داده شده که رهبري نظام 
بتوانند در جایي که مشکلي به وجود مي آید آن مشکل را حل بکنند. 
با گزارشي که رئیس مجلس تقدیم رهبر انقلاب کرده بود که در آن 
هم مسئله ویروس منحوس، هم وضعیت موجود مجلس و هم نظر 

شوراي نگهبان آمده بود، از ایشان درخواست شده بود که کمیسیون 
تلفیق این کار را انجام بدهد و لایحه را تصویب و براي شوراي نگهبان 
ارسال بکند و مقام معظم رهبري این مسئله را پذیرفتند که این کار 
به صورت استثنا براي این دوره با عنایت به شرایط خاصي که داریم 
انجام بگیرد. این مسئله از جهت قانون اساسي و با توجه به اصل 5۷ و 
اصل 110 هیچ منعي ندارد، چون در بند ۷ اصل 110 هم تنظیم امور 

قواي سه گانه بر عهده ولي فقیه است. 
بهنظرميرسدلازماستتمهیداتياندیشیدهبشود
کهنیازبهحكمحكومتيبهحداقلبرسد.بهنظرشما
برايرسیدنبهاینهدفبایددرسازوکاریافرآیند

قانونگذاريتجدیدنظريکرد؟
به  رغم اینکه در قانون اساس��ي چنین راهکاري را ب��راي عبور از 
بن بس��ت ها داریم اما باید به این هم توجه کنیم که کم کاري هاي 
خودمان را نخواهیم ببریم در قالب قانون اساسي و کاري را که مثلًا 
در زمان موسعي مي توانستیم انجام بدهیم، انجام ندهیم و وقتي 
که به یک زمان محدودي مي رسیم برویم سراغ آخرین راهکار که 
اذن گرفتن از مقام معظم رهبري است. باید توجه بشود که حکم 
حکومتي ها و استیذان هایي که از مقام معظم رهبري گرفته مي شود 
باید به حداقل برسد و بدانیم که اینها آخرین راهکار برون رفت از یک 
بن بست یا بحران یا یک شرایط اضطراري است. نباید این را آن قدر 

استفاده بکنیم که جایگاه آن خداي ناکرده مخدوش بشود. 
من حالا اگر بخواهم مثال بزنم در همین بحث مجلس یک اشاره 
مختصري داش��تم ولي ش��اید مثلًا اگر نمایندگان محترم قبل از 
انتخابات وقت بیشتري مي گذاش��تند و قانون بودجه را که باید از 
آذرماه تقدیم مجلس بشود و از همان زمان هم مجلس رسیدگي 
کند، در آن زمان هاي مشخص و مقرر رسیدگي مي شد طبیعتاً به 

اینجا نمي رسید.

قائممقاموسخنگويشوراينگهبان:

نباید کم کاري ها را با حكم حكومتي جبران کنیم

شورای نگهبان
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